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Kelet-európai Régiója által szervezett 

„Nemzetközi Oktatási Workshop” 
elnevezésű iskolai csereprogramon 

való részvételről  
 

2019. május 27-e és május 31-e között Selmecbányán (Banska Štiavnica) került megrendezésre a 
középiskolai „Nemzetközi Oktatási Workshop” az OWHC (Világörökségi Városok Szervezete). A tavalyi év 
folytatásaként idén is iskolánk képviselhette Budapestet. A résztvevő városok nem változtak:  Krakkó 
(Lengyelország), Riga (Lettország), Banska Štiavnica (Szlovákia) és Budapest (Magyarország). Idén sajnos 
Bécs (Ausztria) nem tudott eljönni, így a többi négy iskolából nem 4 hanem 5 gyermek utazhatott. A rigai 
iskolán kívül ugyanazon iskolák vettek részt a projektben, így a tanárok és néhány diák már ismerősként 
üdvözölte egymást. 

A budapesti Fővárosi Önkormányzat részéről a program koordinátora: Capdebo Ákos, a Városépítészeti 
Főosztály, Városfejlesztési Osztály, Építészeti Érdekvédelmi Csoport munkatársa. 

Iskolánk részvételét a Fővárosi Önkormányzat támogatta az „Iskolakapun kívüli Tevékenységek” 
programsorozat keretén belül. 

Diákjaink a gimnázum 11.A osztályának tanulói, akiket személyes elbeszélgetés, tanulmányi eredmények, 
és az iskola közösségi életében mutatott aktivitásuk alapján választottunk ki. 

 

A workshop fő témája: örökségvédelem és ifjúság 

A program fő céljai nem változtak: 

- a résztvevő városok középiskolái között egy több évre szóló együttműködés létrehozása, 
testvériskolai együttműködések kialakítása/kibővítése 

- a program folytatásának megalapozása, amely függ a rendező város és az OWHC pénzbeli 
támogatásától 

- világörökségi helyszínek és a világörökség védelmével foglalkozó szervezetek bemutatása, 
népszerűsítése 

- résztvevő városok egymással történő megismertetése 

 

Az alábbi beszámolóban szeretném átadni ennek a pár napnak a hangulatát és élményeit, megismertetni 
Önökkel a programokat amiken részt vehettünk.  

 

 



2019. május 27. hétfő 
 

Az első nap csak késő délutáni közös vacsorával és ismerkedési esttel indult. Mi szerencsére ezúttal 
nagyon rövid idő alatt értünk a helyszínre, más országok utazása sokkal tovább tartott. Banska Štiavnica 
csodálatos helyszínen fekszik, gyönyörű hegyek ölelik körbe a várost. Korábban jelentős bányaváros volt, 
ma – világörökségi helyszínének is köszönhetően – a turizmus és vendéglátás adja bevételének jelentős 
részét. A városban folyamatosan dolgoznak a régi épületek helyreállításán. 

Az ismerkedés már a vacsora előtt a szálláson megkezdődött. Ezúttal minden csoport tagjai úgy lettek 
elszállásolva, hogy egy szobán belül több város képviselői kerüljenek. Így amikor vacsorázni mentünk már 
kezdtek beszélgetni egymással a diákok. A meglepetés az étteremben érte őket. Az első pár ismerkedést 
szolgáló játékot követően kihúzták, hogy ki melyik csapatnak lesz a tagja. 5 csapat jött így létre, melyben 
4-4 tag volt 1-1 ország képviseletében. A játékok ezután szűkebb körben folytatódtak, majd érkezett a 
vacsora. Ezt követően még egy rövid városnéző sétára is elmentünk és megnéztük miként bukik a nap a 
hegyek mögé. 

  

 

 

 



2019. május 28. kedd 
A nap közös reggelivel indult, amelyre már a szlovák diákok is csatlakoztak hozzánk (ez a szokás a későbbi 
napokra is megmaradt). Innen közösen sétáltunk le a gimnáziumba, ahol egy igazgatói köszöntő után 
megnéztük az iskolát, majd több angol nyelvű tanórán vehettünk részt: történelem, biológia,... Az 
óralátogatás során több, a tavalyi évben Krakkóban megrendezett találkozón résztvevő diákkal is 
találkoztunk és beszélgettünk. A gimnázium eredetileg egyetemi tanszéknek készült, így hatalmas 
előadóteremmel is rendelkezik és a tantermek mellett tanári szobák is vannak. Az épület viszonylag új, de 
talán az alábbi képek is tanúsítják, hogy mennyire igyekeznek saját arcképükre formálni azt, például a 
tantermek egyedi festésével. Szlovákiára jellemző sajátosság a ballagó osztály osztálytermi ajtajának a 
feldíszítése a diákok képeivel és az utolsó évet szimbolizáló szalaggal. Nagyon jó ötlet a diákok részére 
kialakított pihenőszoba. Menza a szomszédos kollégiumi épületben van, ahová föld alatti folyosón 
juthatunk el. Ezen a folyosón van mindenki részére egy öltöző-tároló szekrény is, ahol minden reggel cipőt 
is kell váltani (nemcsak rossz időben). 

 

�  

   

 



Délben a polgármesterasszony várt minket az önkormányzat csodálatos dísztermében majd az ebédet 
követően meglátogattuk a város bányamúzeumát. 

 

 

 

 

 

 

 

 



A napot pedig egy újabb sétával folytattuk. 

 
 

 
 

 

Az estét az iskola diákszínjátszócsoportjának modern Lear király előadása és zenebemutató zárta. 

   

 

 

 

 

 

 



2019. május 29. szerda 
 

Ez a szerdai délelőtt szólt az iskolai projektekről. Először minden város bemutatta iskoláját, városának 
világörökségi helyszíneit, majd egy közös feladaton dolgoztak az egyes csoportok. A rigai iskola még 
kulturális műsorral is készült: néptáncoltak és zenéltek. 

  

  

  

 

 



Délután a város megismerésével töltöttük az időt. Egy hagyományos városismereti idegenvezetős séta 
helyett egy ún. City Game keretében maguknak kellett felfedezniük a nevezetse helyeket. Ahhoz, hogy 
megtaláljanak 1-1 helyet a diákoknak kellett feladatokat megoldani. Sajnos az esti túra miatt viszonylag 
kevés idő jutott rá, de az egyik csapatnak sikerült befejeznie a versenyt, így lett nyertesünk. Az esti túra 
lett volna a nap fénypontja. Azt terveztük, hogy felsétálunk a város felett kialakított egyik mesterséges 
tóhoz és ott vacsorára közösen grillezünk, szalonnát sütünk. Sajnos az idő közbeszólt, mert ugyan 
csendesen, de egyfolytában esett. Így kis átszervezéssel buszos kirándulássá lett átalakítva a program. Így 
nem egy hanem 4 tavat is megnéztünk, körbesétáltunk, de köztük már egy busz szállított minket. És a 
saját vacsora helyett egy hangulatos kisvendéglő készített nekünk jellegzetes grillvacsorához illő 
finomságokat. Az étteremben vacsora után még volt lehetőség énekelni, gitározni és beszélgetni. Nagyon 
hangulatosan telt az idő. 

 

 

  



  

 

 

 

 

 

2019. május 30. csütörtök 
Ezen a délelőtt a város felett magasodó kálváriát jártuk végig és egy idegenvezető segítségével 
megismerkedtünk a kialakulásának történetével is. Kalandossá az tette, hogy közben végig szakadt az eső, 
ami nem kevés problémát okozott, hiszen a földutak hamar sártól cuppogóssá váltak. És igen, nem is 
„úsztuk meg” esés nélkül. Szerencsére ez csak egy kis vidámságot okozott, nagyobb bajt nem. És hogy 
biztosan farkaséhesek legyünk úgy döntöttek, hogy ennyi séta nem elég, így várt még egy órás séta ránk 
ebben a kellemesen őszies időben a városon és a régi egyetemi épületeket körülölelő botanikus kerten át 
az étteremig. Tényleg nem hagytunk semmit a tányéron. Ezt követően szabadidőt kaptak a diákok, majd a 
helyi múzeum szervezésében különféle kézműves foglalkozásokon vettünk részt. Kipróbálhattuk milyen 
kenyeret gyúrni és sütni, táskát festettünk� ��és aranyat mostunk. 



  

 

 

  

 



 

 

   

 

 

 

 



A napot vacsora után egy kvízműsor koronázta meg, mely egyben már búcsúest is volt. 

  

 

 

2019. május 31. péntek 
A szokásos közös reggelit már csak a fájdalmas búcsú követte és mindenki elindult hazafelé. 

 

Értékelés 
 

A program előzeteseként volt lehetőségem részt venni az előkészítő megbeszélésen is februárban. Itt az 
országkoordinátorok és az iskolák tanárai közösen igyekeztek úgy kialakítani a programot, hogy minél 
több ismeret és élmény férjen bele az időbe. ár az időjárás adhatott okot a fejfájásra (sokat esett), ezt a 
szervezők minden alkalommal nagyon rugalmasan kezelték és a diákokat is maximális elismerés illeti, 
mert soha senki nem panaszkodott. 

Nagyon jó ötlet volt a diákokat vegyíteni már a szálláson és különösen jó volt, hogy minden nap 
csoportokban kellett dolgozniuk, hiszen így garantált volt az angol nyelv használata. Kár, hogy a szlovák 
diákok nem kaphattak szobát a közös szálláson, hiszen a hazaérkezés után még több órán keresztül folyt 
közösen a játék, beszélgetés a másik 3 ország diákjai között.  

A megvalósított program nagyon tartalmasra sikeredett, számos területét láttuk az ottani életnek. Miron 
Breznoščak nemcsak történelem tanár, hanem idegenvezető is. Hihetetlen energiával igyekezett 
számunkra minél több mindent megmutatni ez alatt a pár nap alatt. Külön élvezet volt hallgatni ahogyan 
rávilágított a közös múltat idéző történésekre, analógiákra. Szinte megelevenedett minden a szemünk 
előtt. Nemcsak a város látnivalóját és történelmét ismertük meg, hanem bepillanthattunk a a kulturális 
életébe és megízlelhettük a jellegzetes ételeit is. 
 
Úgy gondolom, hogy a program elérte célját. Olyan helyet ismertünk meg, ami nem elsődleges úticél egy 
család életében. Így lehet, hogy ez volt az egyetlen alkalom amikor ilyen helyre el jutottak a diákok. 
Megismertük nemcsak a helyet, hanem az ott élő emberek vendégszeretetét és gondolkodásmódját is. 
Talán ezzel sikerült elültetnünk egy magot és később felnőttkorban a mi diákjaink is új kultúrákra nyitottá, 
vendégszeretővé és kíváncsivá válnak és nemcsak a reklámozott nagyvárosokat, üdülőhelyeket fogják 
felkeresni, hanem az ilyen kis gyöngyszemeket is. Talán ez is a fenntartható turizmus célja. A 



tömegturizmus során az ember rohan, pipálja a látnivalókat, de itt felfedez, beszélget. Itt nincsenek 
tömegek, van idő rácsodálkozni apróságokra és időt tölteni a helyiekkel egy pohár sör mellett. Egyszóval 
pihenni a rohanás helyett. 

Nagyon kellemes telt el ez a pár nap, véleményem szerint jó barátságok születtek. Rengeteg új élmény ért 
mindenkit. Az iskolában egyre többen érdeklődnek az utunk iránt, ami azt is jelenti, hogy a résztvevők 
nagyon sokat mesélhetnek az átélt élményekről. Diákjaink azóta is kapcsolatban vannak a most megismert 
külföldi diáktársaikkal. Jövőre Riga rendezi meg ezt a találkozót, a koordinátor utolsó este jelentette be ezt 
a jó hírt mIután beszélt a polgármesterükkel. Nagy fogadkozások és meghívások voltak a jövőbeni 
viszontlátásra. Remélem sikerül ott is képviselni Budapestet. 

Végül ismét csak szeretném megköszönni a Fővárosi Önkormányzatnak, hogy lehetővé tette számunkra az 
utazást és anyagi segítségével jelentősen hozzájárult ahhoz, hogy színvonalasan képviselhessük 
városunkat és a hivatal munkatársainak akik segítettek a szervezés gördülékeny lebonyolításában, 
valamint a selmecbányai szervezőknek akik fantasztikus munkát vittek véghez. Bízom benne, hogy ez az 
együttműködés a jövőben is folytatódhat és hamarosan mi is vendégül láthatjuk ezen városokat. 

 

Budapest, 2019. július 5. 

Pethőné Kárpáti Anita 
tanár 
Budapest XX. Kerületi Kossuth Lajos Gimnázium 


